

**October 31, 1945**  
**Message to Bagirov on a Visit to Southern  
Azerbaijan**

**Citation:**

"Message to Bagirov on a Visit to Southern Azerbaijan", October 31, 1945, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f.1, op.89, d.[95]. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120543>

**Summary:**

A letter to Bagirov detailing a 10-day Soviet visit to Iranian Azerbaijan reporting on the progress of organizing the Azerbaijan Democratic Party.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

От № 1080  
с. XI 1945г.

235  
СОВ. СЕКРЕТНО

ЦК РКП (б) АЗЕРБАЙДЖАНА

экс. №...

28 Октября

тов. М.Д. БАГИРОВУ

*наши (Ф. Шейхмурзаев)*  
*може (Ф. Шейхмурзаев)*  
*вместе (Ф. Шейхмурзаев)*  
*везде (Ф. Шейхмурзаев)*

В течении 10 дней нашего пребывания в Ю. Азербайджане, мы имели встречу с рядом деятелей Азерб. Демократической Партии и провели 4 совещания Тройки с участием: ПИШЕВАРИ, ШАБУСТАРИ, БАДЕГАН и КУЛИЕВА.

Положение в Азербайджане характеризуется тем, что демократическое движение принимает все более широкий размах. Районные партийные Конференции и выборы в руководящие органы проходят успешно, без особых инцидентов. Лозунги Демократической Партии: "Национальная Автономия", "Введение родного языка" и т.д., становятся все более популярными как среди интеллигенции, так и среди народных масс. Но наряду с этим возникает ряд трудностей, связанных с бешеной агитацией тегеранских газет и реакционных элементов в самом Азербайджане, стремящихся дискредитировать Азербайджанскую Демократическую Партию и оклеветать ее. Они все трубят о том, что начатое движение является предисловием и подготавливает почву к воссоединению Ю. Азербайджана к Советскому Азербайджану. Конечно, это положение пугает определенные общественные круги в самом Азербайджане. Это подтвердили САФВЕТ - Председатель Тавризского Общества культурной связи Ирана с Сов. Союзом, в беседе со мной 24 окт. с/г. и члены ЦК Демократической Партии ШАБУСТАРИ,

*Handwritten signature and date*  
14

БИРЕНГ и АГА ЗАДЕ, встреча с которыми состоялась 28 Октября. Мы постарались убедить их, что этот провокационный слух распространяется врагами демократии и свободы, которые как огня боятся сплочения всех сил народа в борьбе за свою независимость.

/ Конечно, потребуется еще очень большая работа со стороны руководящих работников Азерб. Демократической Партии и органов Печати, чтобы рассеять эти провокационные слухи и привлечь прогрессивную часть имущего класса в демократическую партию.

По этим вопросам мы дали соответствующие указания и нашим людям и руководителям Азерб. Демократической Партии, чтобы вести как можно более убедительную и действенную агитацию по этой линии и разоблачить происки реакции.

КАРАДАГ - является одним из пунктов, где очень слабо развернуто демократическое движение. ПИШЕВАРИ не может рекомендовать никого из этого района - кому можно было бы поручить какое-либо важное дело: К тому же пользуясь слабостью работы Демократической Партии в этом районе, отсутствием каких-бы то ни было советских органов, реакционные ханы продолжают там всякие репрессивные меры против демократических элементов.

С целью изучения положения как в КАРАДАГЕ, так и в АРДАБИЛЕ, 28 Октября т. ГАСАНОВ выехал в указанные районы. После его приезда определим окончательные мероприятия по усилению работы в этих районах.

Было бы исключительно необходимо ускорить создание советской комендатуры в АХАРЕ, в центре КАРАДАГА.

По этому вопросу и по ряду других вопросов, мы просили тов. РУССОВА приехать в ТАВРИЗ. Результаты сообщим Вам.

Правительственные круги и реакционные чиновники в Азербайджане, руководимые Генералом ДРАХШАНИ, не ограничиваясь организацией репрессивных мер, ведут усиленную организационную и политическую работу. В последние дни наблюдается усиление жандармерии, переброска из ТЕГЕРАНА военных в гражданских костюмах и т.д. Например, в районе УСКУ, количество жандармов увеличено от 10 до 45 человек - под видом охраны вновь созданного банка и др. гос. учреждений.

30 ночью в беседе с нами ПИШЕВАРИ заявил о некоторой опасности фракционной борьбы в Партии. Правые элементы, видимо в душе не совсем согласные с программными требованиями Партии, или исключительно консервативно настроенные по своей природе - никак не могут согласиться открытыми выступлениями с действиями большинства ЦК Партии. Они выступают за более "умеренные", "осторожные действия". Опасно то, что эти элементы почти во всех конфликтах крестьян с помещиками, стремятся оправдать даже репрессивные меры против крестьян. Мы договорились с ПИШЕВАРИ вести терпеливую, хладнокровную и исключительно чуткую работу по консолидации сил и созданию монолитности в ЦК Партии. Будут приняты все меры к тому, чтобы не допускать никаких серьезных разногласий по основным

программным вопросам.

Регулярно издаются газеты: "Азербайджан", "Хаварно", "Ситареи Азербайджан" в Тавризе и "Джовдет" в Ардебиле. Скоро направим мастера в МЕХАБАД - для установления типографии и выпуска там газеты на курдском языке. Договорились с ПИШЕВАРИ издать в ТАВРИЗЕ 4-ю газету для крестьянства "Экинчи".

29 Октября в Сов.Консульстве было собрано Сопещание с участием товарищей из Дома Культуры и ВОКС"а - по вопросу создания Общества Друзей Сов.Азербайджана. После детального обсуждения, поручили т.т. ШАРИФОВУ и БАГИР ЗАДЕ в течении 10-ти дней провести соответствующую работу по созданию указанного общества. Председателем Общества намеряем г-на ХАРИРИ ( купец, член Тавризского Правления Общества культурной связи Ирана с Советским Азербайджаном).

Во исполнение Вашего указания, нами создана комиссия по обзору печати в составе т.т. Риза КУЛИЕВА, Джафара ДЖАФАРОВА, Гусейна ШАРИФОВА, Аваз САДЫКОВА, Гулама МАМЕДЛИ. Комиссия привлечет к работе местного журналиста Абасси МАМЕДЛИ.

Создание истории Южного Азербайджана и сбор всех материалов по данному вопросу ПИШЕВАРИ поручил Ибрагим ТРИДУНИ и ГИЯМИ.

Одновременно с этим, мы дали на перевод известный труд Надира МИРЗА - Об истории и географии Тавриза, написанный свыше 100 лет тому назад на фарсидском языке.

Посылаем Вам 3 учебника азербайджанского языка для 1-го класса, изданные в ТАВРИЗЕ в 1893, 1914 и 1921 г.г., также выписки из иранской прессы - о демократическом движении в Азербайджане.

Кинопередвижки прибыли. Одну из них направляем в сторону АРДЕБИЛЯ, САРАБ, МИАНЕ, другую - в сторону МАРАНД, ХОЙ, УРМИЯ и т.д.

Прошу Ваших указаний:

- 1) Ускорить отправку 8-ми товарищей, подобранных для работы по нашей линии,
- 2) Обеспечить въезд режиссера, художника и композитора для работы в Доме Культуры,
- 3) Выделить соответствующее количество билетов для наших машин, т.к. Тавризский Корпус не в состоянии обеспечить нас и
- 4) Дать указание т. КЛОКОВУ оформить паспорта ПЕТАРОВА находящегося в ТАВРИЗЕ и передать нам для использования по нашей линии.

ПРИЛОЖЕНИЕ: Три учебника азербайджанского языка и выписки на 4-х листах.-

Отп. В 2 экз.

Экз. №1 - М.Д. Багирову  
№2 - в Спецделе  
31 октября 1945 г. (Мирза ИБРАГИМОВ)

*До рашиски с...*  
*Мирза Ибрагимов*  
*Клоков*  
*Багиров*  
*Спецдел*  
*Мирза Ибрагимов*  
*Экз. №1 - М.Д. Багирову*  
*№2 - в Спецделе*  
*31 октября 1945 г.*  
*Мирза Ибрагимов*  
*Клоков*  
*Багиров*  
*Спецдел*  
*Мирза Ибрагимов*

18



Top Secret

[Stamp:]

"No 1080 of [illegible] November 1945"

Copy No \_\_\_\_

CC CP (b) of Azerbaijan

to Cde. M. D. Bagirov

During the 10 days of our stay in Southern Azerbaijan we had meetings with a number of leaders of the Azerbaijan Democratic Party and held 4 conferences of the Troika with the participation of Pishevari, Shabustari, Badegan [sic, Padegan], and Kuliyeu.

The situation in Azerbaijan can be characterized as the democratic movement assuming an ever broader scope. Regional elections of the Conference and elections to leadership organs are going successfully, without any special incidents. The slogans of the Democratic Party [are]: "National Autonomy" [and] "Introduction of [our] Native Tongue", etc.; [it] is becoming more and more popular both among the intelligentsia and the popular masses. But alongside this there are a growing number of difficulties associated with the rabid agitation of the Tehran newspapers and reactionary elements in Azerbaijan itself, who are striving to discredit the Azerbaijani Democratic Party and slander it. They are all trumpeting that the movement which has begun is a preface and is preparing the ground for a union of Southern Azerbaijan with Soviet Azerbaijan. Of course, this situation frightens certain public circles in Azerbaijan itself. This is confirmed by Safvet - the Chairman of the Tabriz Society for Cultural Relations of Iran with the Soviet Union in a conversation with me on 24 October of this year and [by] members of the CC of the Democratic Party, Shabustari, Bireng, and Aga Zade, with whom a meeting was held on 28 October. We tried to convince them that this is a provocative rumor being spread by enemies of democracy and freedom who are afraid, as of fire, of the rallying together of all the forces of the people in a struggle for their independence.

Of course, still much more work will be required on the part of the leaders of the Azerbaijani Democratic Party and the press agencies in order to dispel these provocative rumors and enlist the progressive part of the propertied class to the Democratic Party.

We have given appropriate orders regarding these questions both to your people and to the leaders of the Azerbaijani Democratic Party in order to conduct agitation as convincingly and actively as possible and expose the intrigues of the reactionaries.

Karadag is one of those places where the democratic movement has developed very little. Pishevari cannot recommend anyone from this region to entrust with any important matter: moreover, the reactionary khans [sic] continue all kinds of repressive measures there against democratic elements, using the weakness of the work of the Democratic Party in this region [and] the lack of any kind of Soviet authorities.

In order to study the situation in both Karadag and in Ardabil', Cde. Gasanov left on 28 October for these areas. We will determine the final measures to strengthen work in these areas after his arrival.

It would be exceptionally necessary to accelerate the establishment of a Soviet

commandant's office in Ahar, the center of Karadag.

Regarding this question and a number of other questions, we requested Cde. Russov to come to Tabriz. We will report the results to you.

Government circles and reactionary officials in Azerbaijan, led by General Drakhshani, have not limited themselves to organizing repressive measures [but] are carrying out intensified organizational and political work. In recent days a reinforcement of the gendarmerie has been observed [and] a transfer of military personnel in civilian clothing from Tehran, etc. For example, in the area of Usku the number of gendarmes was increased from 10 to 45 under the pretext of a guard force for a newly-created bank and other state institutions.

On the night of the 30th in a conversation with us Pischevari expressed a certain fear of a factional struggle in the Party. Right-wing elements, evidently in the spirit of incomplete agreement with the program requirements of the Party, or exceptionally conservatively inclined by their nature - can in no way agree with the actions of the majority of the Party CC in public statements. They speak out for more "moderate" [and] "careful actions". It is dangerous that in almost all conflicts of peasants with landowners these elements try to justify even repressive measures against the peasants. We have agreed with Pischevari to conduct patient, composed, and exceptionally sensitive work to consolidate [their] forces and create cohesion [monolitnost'] in the Party CC. All measures will be taken in order to prohibit any serious differences of views on basic program questions.

Regularly published newspapers [are]: "Azerbaijan", "Khaverno", [and] "Sitareyi Azerbaijan" in Tabriz and "Dzhovdet" in Ardebil' [SIC, spelling is different from Ardabil' above]. Soon we will send an expert [master] to Mekhabad to set up a printing press and put out a paper in the Kurdish language. It has been agreed with Pischevari to publish a 4th newspaper in Tabriz for the peasantry [called] "Ehkinchi".

A Conference was convened on 29 October in the Soviet consulate with the participation of comrades from the House of Culture and the VOKS [All-Union Society for Cultural Relations] regarding the question of creating a Society of Friends of Soviet Azerbaijan. After detailed discussion, Cde. Sharifov and Bagir-Zade were entrusted to conduct appropriate work to create this Society within 10 days. Mr. Khariri (a merchant [and] member of the Tabriz Branch of the Society for Cultural Relations of Iran with Soviet Azerbaijan) is being appointed [its] Chairman.

In fulfillment of your order, we created a commission to review the press consisting of Cdes. Riza Kuliyeu, Dzhafar Dzhafarov, Guseyn Sharifov, Avaz Sadykhov, [and] Gulam Mamedli. The commission is enlisting a local journalist in its work, Abassi Mamedlu.

Pischevari entrusted Ibragim (F)riduni and Giyami with creating a history of Southern Azerbaijan and collecting all the materials on this question. [Translator's note: the first letter of Friduni's name is uncertain due to a faded copy at this point.]

At the same time we have sent the well-known work of Nadir Mirza for translation. [It is] a history and geography of Tabriz, written over 100 years ago in Persian.

We are sending you 3 training aids in Azerbaijani for the 1st grade, published in Tabriz in 1893, 1914, and 1921, and also excerpts from the Iranian press about the democratic movement in Azerbaijan.

The mobile film units [kinoperedvizhki] have arrived. We are sending one of them in the direction of Ardebil', Sarab, [and] Mianeh, [and] the others to Marand, Khoy,



Urmia, etc.

We request your orders:

- 1) to accelerate the dispatch of 8 comrades selected to work in our specialty [po nashey linii];
- 2) to ensure the departure of a producer, artist, and composer for work in the House of Culture;
- 3) to allocate an appropriate amount of fuel for our vehicles, since the Tabriz Corps is in no condition to supply us; and
- 4) to give an order to Cde. Kuliyeu to process Dzhafar Dzhafarov, who is in Tabriz, and send [him] to us to use in our specialty.

Attachment: Three training aids in the Azerbaijani language and 4 pages of excerpts.

Sent in 2 copies (Mirza Ibragimov)

Copy No 1 - M. D. Bagirov

Copy No 2 - to the Special Department

31 October 1945